
شهروند|  ســخنگوى دولت دیــروز درحالى 
در نشست خبرى هفتگى خود در مورد جلسات 
شورایعالى امنیت ملى درباره رفع حصر و خروج 
نیروهــاى امنیتى از منزل مهــدى کروبى گفت 
که اشاره اى هم به دســتگاه قضائى کرد و با بیان 
این که حصر یک حکم قضائى نیست، گفت: این 
موضوع در شــورایعالى امنیت ملى اســت و این 
مشــکل در دولت قبلى به وجود آمده است نه در 
دولت فعلى. اجازه بدهیم این موضوع در آرامش 
مطرح و حل شود و سخنگوى شورایعالى امنیت 

ملى دراین باره اظهارنظر کند. 
اظهارنظر مراجع مختلف

مداخله در وظایف دبیرخانه شوراست
ســاعتى بعد از اظهارات نوبخت، ســخنگوى 
شــورایعالى امنیت ملــى نیز به ایــن موضوع 
واکنش نشــان داد و در تأیید سخنان وى گفت: 
اظهارنظرهایى که در چارچــوب مصاحبه هاى 
عمومى از ســوى مراجع مختلــف درباره حصر 
انجام مى شــود ضمن آن که مداخله در وظایف 
دبیرخانه شــورایعالى اســت، نمى توانــد ابعاد 
موضوع را به صورت کامــل و جامع تبیین کند 
و بعضا نیز باعث ســوءتفاهم مى شــود. کیوان 
خســروى گفت: تصمیم در مورد حصر براساس 
اقتضائات امنیتى در  سال 89 از سوى شورایعالى 
امنیت ملى اتخاذ شــده و درخصــوص تداوم یا 
تغییر آن نیز همین شــورا تصمیم گیرى خواهد 
کــرد. وى با اشــاره بــه اظهارنظرهایى که طى 
روزهاى اخیر از ســوى مراجع مختلف پیرامون 
مباحث مطرح شده در آخرین جلسه شورایعالى 
امنیت ملى عنوان شــده اســت، اظهار کرد: در 
این جلســه که موضوع حصر در دستور جلسه 
شــورا نیز نبوده و در قالب اطلاع رسانى پیرامون 
گشــایش هاى ایجاد شــده در وضع محصورین 
مطــرح شــده، هیچ گونــه تصمیــم جدیدى 
درخصــوص اصل موضــوع حصر اتخاذ نشــده 
اســت. وى افزود: تبیین و اطلاع رسانى پیرامون 
تاریخچه، دلایل، شرایط موجود و روند مدیریت 
این پرونده، نیازمند زمان و شرایط مناسب بوده. 
خسروى خاطرنشــان کرد: دبیرخانه شورایعالى 
امنیت ملى به عنوان تنها مرجع رسمى و قانونى 
اعلام مصوبات و تصمیمات شورا در مقاطعى که 
نیاز به اطلاع رســانى در مورد این پرونده وجود 
داشته باشــد به صورت مقتضى در این خصوص 

اقدام خواهد کرد.

حصر کماکان به قوت خود باقى است
سخنان کیوان خسروى، سخنگوى شورایعالى 
امنیت ملى مبنى بــر اظهارنظر برخى مراجع در 
مورد حصر درحالى مطرح مى شــود که پیش از 
این حجت الاســلام محســنى  اژه اى، سخنگوى 
قوه قضائیه در نشســت خبرى اخیر خود با بیان 
این که «مصوبه شورایعالى امنیت ملى براى حصر 
لازم الاجراســت» گفته بود که «هیچ کس حق 
مخالفت ندارد». محسنى اژه اى همچنین اظهار 
کرده که «در جلسه اخیر شورایعالى امنیت ملى 
موضوع حصر مطرح شد، تصمیم جدیدى گرفته 
نمى شــود و حصر کماکان به قــوت خود باقى 

است.»
از سویى، محمدباقر نوبخت در پاسخ به سوالى 
در مورد این اظهارات ســخنگوى قــوه قضائیه 
تأکید کرد: برادر محترم ما آقاى اژه اى مى دانند 
با پرونده هــا چگونه برخورد کننــد. هم امنیت 
براى ما مهم اســت و هم جایگاه رهبرى در نظام 
ارجحیت دارد، منافع ملــى ما به هم گره خورده 
اســت. مواضع رئیس جمهورى در مسأله حصر 
صریح و شفاف است و قاطعانه در شوراى امنیت 
ملى از دبیر شــورا تقاضا کرد که در این مســأله 

اطلاع رسانى کند.
سخنگوى شورایعالى امنیت ملى نیستم

نوبخت در پاســخ به ســوالات متعــددى که 
از ســوى خبرنــگاران در مورد مســأله حصر و 

نظر رئیس جمهورى پرســیده مى شــد، گفت: 
رئیس جمهورى در جلسات شــورایعالى امنیت 
ملى مواضع صریح، شــفاف و دقیقى  داشــتند، 
اما اجازه دهید دبیر شــورایعالى امنیت ملى در 
این بــاره اظهارنظــر کند چون من ســخنگوى 
شورایعالى نیستم و نمى دانم تا چه حد مى توانم 

موضوعات جلسه را بیان کنم.
سخنگوى دولت همچنین در پاسخ به سوالى 
مبنى بــر این که اظهارات آقــاى اژه اى این گونه 
القا مى کند که هم در  ســال 89 و درحال حاضر 
نظر رئیس جمهورى مبنى بر ادامه حصر اســت 
و جریان هاى رســانه اى منتقد دولت این گونه به 
هواداران آقاى روحانى القا مى کنند که اظهارات 
وى بــراى گرفتن رأى بوده اســت و بعد از رأى، 
کارى به رفع حصر و مطالبات ندارد و با توجه به 
این که ایشان رئیس شوراى امنیت ملى هستند، 
نظرشان در این باره چیســت؟ گفت: تصمیمات 
شــوراى امنیت ملى که توسط دبیر محترم بیان 
و اطلاع رســانى مى شــود، قطعا با اطلاع رسانى 
که ما از هیأت وزیران انجــام مى دهیم، متفاوت 
است. وى تأکید کرد: محدودیت هایى در انعکاس 
تصمیمات شــورا وجــود دارد. البتــه همه چیز 
هم محدود نیســت و شــورا هم مى تواند برخى 
مســائل را بیان کند، بنابراین بایــد قبول کنیم 
این اطلاع رسانى توسط دبیر شوراى امنیت ملى 

انجام شود.

همه از نظر قاطع رئیس جمهورى درباره 
حصر مطلع اند

ســخنگوى دولــت در این نشســت خبرى 
همچنین از نظر قاطــع رئیس جمهورى درباره 
حصر گفت: قبول کنیم که دبیر محدودیت هایى 
براى انعکاس مســائل دارد و ما در این خصوص 
هم انتظار داریم و من به شــخصه درخواســت 
مى کنم از دبیر محترم به جاى این که سخنگوى 
قوا که عضو شــورایعالى امنیت ملى نیز هستند، 
مطالب را بیان کنند خود دبیــر محترم آنچه را 
تشــخیص مى دهند، اظهارنظر کنند. وى ادامه 
داد: همان طور که بیان شــد دو شورا وجود دارد 
یک زمان هیأت وزیران است و یک زمان شورایى 
است که روســاى محترم قوا در آن حضور دارند 
که نیروهاى مسلح نیز در این شورا که فرماندهى 
آنها با رهبرى اســت، حضور دارند. بنابراین این 
نوع جلسات که رئیس جمهورى محترم ریاست 
آن را برعهــده دارد با ریاســت هیــأت وزیران 

متفاوت است.
عده اى طومار مى نویسند که
زنان در دستگاه مدیریت نکند!

موضوع ورود زنان به دســتگاه ها و پست هاى 
میانى که در آســتانه چینش کابینــه دوازدهم 
و بعد از آن بحث برانگیز شــد، ازجمله سوالاتى 
بود که در این نشســت نیز به آن پرداخته شــد. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه درخصوص حضور 
زنان در دولــت گفت: قصد دعــوا نداریم اما اگر 
روزى برســد مى گویم حضور زنان در دستگاه ها 
چه موانع جــدى دارد. وى افزود: حال مى فهمم 
رئیس جمهورى چه کشیده اســت، جلوى آدم 
را مى گیرنــد و طومار مى نویســند کــه خانمى 
در دســتگاه مدیریت نکند، منصفانــه بگوییم 
واقعیت هایى اســت که مانع ایجــاد مى کند اما 
مایل هستیم که زنان تحصیلکرده و شایسته در 

مقاطع مختلف دولتى باشند.
 روحانى جلوتر از ما پیگیر برخى مسائل 

است
رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره نخستین 
ســخنرانى تلویزیونى رئیس جمهــورى بعد از 
انتخابات و انتقادها به آن گفت: رئیس جمهورى 
پیگیــر مطالبــات مــردم اســت و بــه نظرم 
رئیس جمهــورى مطالب خوبــى را بیان کردند. 
ایشــان در برخى از موارد حتى جلوتر و پیگیرتر 

از ما هستند. 

در نشست خبرى سخنگوى دولت مطرح شد:یادداشت

رئیس جمهورى پیگیر مطالبات مردم است
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در جلسه شوراى اجتماعى کشور صورت گرفت

انتقاد وزیر کشور از مطالب غیراخلاقى 
در شبکه هاى اجتماعى 

وزارت کشــور|  وزیر کشــور با بیان این که 
شــاهد ترویج مطالب غیراخلاقى و ضد دینى در 
شبکه هاى اجتماعى هستیم، گفت: باید هم برنامه 
سلبى و هم برنامه ایجابى براى مقابله با آسیب هاى 

اجتماعى در فضاى مجازى داشته باشیم. 
عبدالرضا رحمانى فضلى در نود و دومین جلسه 
شوراى اجتماعى کشــور با بیان این که نمى توان 
واقعیت آسیب هاى اجتماعى را کتمان کرد افزود: 
ســال ها پیش رهبر معظم انقلاب درباره تهاجم 
فرهنگى هشدار داده بودند که اگر این هشدارها 
جدى گرفته مى شد قطعا وضع ما بهتر بود. رهبرى 
درباره تغییرات اجتماعى به ما هشدار داده بودند 
که کســى توجه نکرد و حالا با تغییر در ســبک 

زندگى مواجه هستیم. 
وى در ادامه اظهار کــرد: درباره فضاى مجازى 
قضاوت هــا با افــراط و تفریط همراه اســت که 
هیچ کدام درست نیست. ما شاهد ترویج مطالب 
غیراخلاقى و ضد دینى در شبکه هاى اجتماعى 
هستیم که هیچ کس از آن دفاع نمى کند. از سویى 
دیگر مى بینیم که در فضاى مجازى به حریم امن 
افراد تجاوز شده و حریم خصوصى آنها مخدوش 
مى شــود. بنابراین ما باید هم برنامه سلبى و هم 
برنامه ایجابى براى مقابله با آسیب هاى اجتماعى 
در فضاى مجازى داشــته باشــیم. البته ما با آن 
بخش از ظرفیت هــاى اینترنت و فضاى مجازى 
که موجب رشــد علم، فرهنگ و آگاهى سیاسى 
مى شــود مخالفتى نداریم اما مسئولیم که اجازه 
ندهیم مفاسد اخلاقى در فضاى مجازى جامعه ما 

را تهدید کند. 

وزیر دفاع مطرح کرد : 

 امروز نه تنها ایران هراسى حاکم نیست 
بلکه ایران دوستى وجود دارد

ایســنا|  وزیر دفاع و پشــتیبانى نیروهاى 
مســلح تأکید کرد که امروز نه تنها ایران هراسى 
حاکم نیســت بلکه ایران دوســتى وجود دارد و 
ما فرصت هــاى بزرگى داریم که بــه تهدیدات و 
تحریم ها فائق شویم و نیروهاى مسلح باید قدرت 
خود را حفظ کــرده و ارتقا دهنــد. امیر حاتمى 
طى ســخنانى در همایش حقوق دفاعى گفت: 
ما در دوره اخیر با تهدیــد و تحریم توان دفاعى و 
موشــکى مواجه هســتیم که با هدف سیاسى 
براى بازدارندگى قدرت کشــور تلاش مى کنیم 
و مى خواهند از ابزار حقوقى بــراى ایجاد اقناع و 
اجماع در این خصوص استفاده کنند. وى ادامه داد: 
این که تفسیرها و تعبیرهاى سلیقه اى انجام شود 
و با اتکا به آن تفاسیر قدرت بازدارندگى کشور را 
مورد تهدید قرار بگیرد از موضوعاتى اســت که 
همکاران ما در موضع حقوقى نیروهاى مسلح باید 
به آن حساس باشند و اجازه ندهند این اتفاق بیفتد 
و حتما هم این اجازه داده نخواهد شد. وزیر دفاع 
تأکید کرد: کسانى مى خواهند با استفاده از مبانى 
حقوقى قدرت کشورها را تهدید کنند؛ به خصوص 
کشورى همچون جمهورى اســلامى ایران. اما 
تحریم توان دفاعى و موشکى جمهورى اسلامى 
تنها اقدام دشمنان علیه ما نیست و تلاش هایى در 
عرصه هاى دیگر هم داشته اند که همیشه با ناکامى 

مواجه شدند. 

درباره ازدواج دختران ایرانی با اتباع خارجى

مادران بلاتکلیف، فرزندان بى هویت 
و حاکمیت سرگردان!

بســیارى از این ازدواج ها، غیرقانونــى و بدون 
کسب مجوزهاى دولتى صورت مى گیرد. در واقع 
دختران ایرانى پس از تصمیم خود به ازدواج با اتباع 
خارجى، از مشــکلات و عواقب این تصمیم مطلع 
مى شــوند. قوانینى که روزى با نیت حمایت از زن 
ایرانى وضع شده  است، اکنون بیشترین فشار را به 
زن ایرانى تحمیــل مى کند. نکته دیگرى که حایز 
اهمیت است، تغییرات در روندهاى مهاجرتى دنیا و 
ساده شدن زندگى هاى بین المللى است. انسان هاى 
بسیارى در اقصى نقاط مختلف دنیا در جایى زندگى 
مى کنند که در آن جا متولد نشــده اند. کشورهاى 
توسعه یافته سیاست هاى متنوعى را براى افزایش 
مهاجرپذیرى خود و بسترسازى براى حضور افراد از 
کشورهاى مختلف طراحى مى کنند. این در حالى 
است که قوانین موجود کشور هویت فرزندانى که از 
مادر ایرانى و در ایران متولد شــده اند را به رسمیت 

نمى شناسد. 
اکنون وقت تصمیم گیرى است. دو گزینه پیش  
روى قانونگذار اســت. نخســت آن که در ادامه راه 
سالیان گذشــته، ازدواج هاى غیرقانونى و فرزندان 
بى هویت را افزایش دهیم و منتظر نسل جدیدى 
از این فرزندان باشیم. 18  سال بى هویتى و سپس 
بلاتکلیفى براى این فرزندان و عدم دسترســى به 
اطلاعات این قشر از جامعه براى حاکمیت ارمغان 

این تصمیم در سالیان گذشته است.
گزینه دیگر اینکه، ازدواج  شرعى دختران ایرانى 
با اتباع خارجى را به رســمیت بشناســیم، هویت 
فرزندان حاصل از ایــن ازدواج هــا را بپذیریم و با 
اصلاحات قانونى، تهدیدهاى موجود را به فرصت 
تبدیل کنیم. فرصت هاى ناشى از حضور فرزندانى 
که در ایران و از مادر ایرانى متولدشده است و خود 
را متعلق به سرزمین مادرى خویش مى داند؛ اکنون 

وقت تصمیم گیرى است. 

خیز دولت براى تحول در نظام 
ادارى و بهبود نظام کشوردارى

محسن حاجى میرزایى 
دبیر هیأت دولت 

موضوع اصــلاح نظــام ادارى در جلســه 
یکشــنبه هیأت وزیران در دســتورکار دولت 
قرار داشــت. این جلســه ازجمله جلســات 
جذاب دولت بود که اکثریت اعضا مشــارکت 
خوبــى داشــتند و گرمى بحــث کاملا حس 
مى شــد. از زوایــاى مختلف، اصــلاح نظام 
ادارى مورد بررســى قرار گرفــت. هرکدام از 
اعضا، تجربه هــاى ارزنده اى داشــتند که به 
اشــتراك گذاشــتند. رئیس جمهورى هم به 
دقت تمامــى مباحث را دنبــال مى کرد و در 
مواردى با طرح ســوال یا ابهام زمینه را براى 
ارزیابى دقیق تر بحــث فراهم مى کرد. معاون 
اول رئیس جمهورى از دغدغه هایى گفتند که 
اجراى تصمیمات را با مشکل مواجه مى کند و 
بر لزوم شــکل گیرى اراده قوى در دستگاه ها 
براى اجراى تصمیمات تأکید کردند، این گونه 
مباحــث داغ در روزهاى آغازین دولت به ویژه 
براى اعضاى جدید دولت تصویر روشــنى از 
پیچیدگى ها و دشــوارى هاى اداره کشــور را 

آشکار مى کرد.
واقعیــت آن اســت که در طــى چند دهه 
اخیر، همــواره یکى از موضوعــات مهمى که 
مورد توجــه دولت و مجلس بــوده، اصلاح و 
بهینه ســازى نظام ادارى به عنوان مهمترین 
رکن نظام کشــوردارى بوده اســت. در این 
مدت دســتاوردهایى به دســت آمــده، اما 
همچنان به نظر مى رســد کــه این مجموعه 
نیازمند اصلاحات جدى تر و عمیق تر است. در 
برنامه هاى توســعه پنج ساله بر کاهش نیروى 
انسانى و کوچک سازى دولت؛ اصلاح ساختار 
تشکیلاتى دولت و کاهش تعداد وزارتخانه ها، 
سازمان ها و سطوح تشکیلاتى؛ اصلاح روش ها 
و فرآیندهــا و توســعه دولــت الکترونیک؛ 
هماهنگى در مقــررات اســتخدامى و نظام 
پرداخــت؛ کاهــش تصدى هــا و انحصارات، 
رقابتى کردن فعالیت هاى خدماتى و اقتصادى 
دولــت و تمرکززدایى از اداره امــور و تقویت 
اختیارات مناطق تأکید شــده است. هرچند 
در هریــک از این اهــداف نتایجى نیز حاصل 
شده است اما تحقق قاطع و کامل این اهداف 
همچنان با چالش هاى بســیارى روبه روست. 
براى دســتیابى به یــک نظام کشــوردارى 
شفاف، قدرتمند، تســهیل گر، توسعه گرا راه 
بســیار بلندى درپیش داریم. شاید آن قدر که 
به مســائل دیگر (امور مختلف کشــوردارى) 
پرداختیم، اگــر به این مســأله یعنى نحوه و 
نظام کشوردارى مى پرداختیم، اکنون اوضاع 

بهترى داشتیم. 
رمزگشــایى از پایدارى مشــکلات کشور و 
ناکارآمدى تدابیر اتخاذشــده در دستیابى به 
اهداف ما را به این جمع بندى مى رســاند که 
مســأله را باید در لایه هاى عمیق ترى بررسى 

کنیم و آن نظام کشوردارى است. 
گیاهان براى رشــد نیازمنــد مجموعه اى 
از بسترها هســتند که در فقدان این بسترها 
تحقــق مقاصــد ممکــن نخواهد بــود. ما 
نمى توانیم به رشــد یک گیاه فرمان بدهیم، 
درحالى  کــه مجموعه زمینه هاى رشــد آن 
فراهم نباشــد. همین گونه اســت نقش نظام 
کشــوردارى و اهــداف توســعه اى. اهداف 
توســعه اى با فرمان محقق نمى شــود، بلکه 
باید بستر آن را فراهم کرد. بستر حرکت یک 
قطار ریل و محیط زندگى و رشــد یک ماهى 
آب اســت، در فقدان ریل و آب سخن گفتن از 
توسعه حمل ونقل با قطار و پرورش یک ماهى 

سخنى گزاف است.
نظام ادارى ما یک مجموعه به هم پیوســته 
اســت. تجزیــه این نظــام بــه زیرنظام هاى 
گسسته و بدون درنظرگرفتن ارتباط ارگانیک 
زیرمجموعه هــا بــا یکدیگر، موجــب ایجاد 
اختلال اساسى در رشــد هماهنگ و موزون 
نظــام ادارى اســت. نظام ادارى متشــکل از 
مجموعه شناسایى، جذب، احراز شایستگى، 
آمــوزش، انتصــاب، ارتقا، جبــران خدمات، 
ارزیابى و بازنشســتگى اســت کــه در یک 
پیوستگى عمیق کارکردى قرار دارند و هریک 
از کارکردهــا از کارکرد هــاى دیگر حمایت و 
پشتیبانى مى کند. این پیوستگى در مجموعه 
قوانین و مقررات جارى ما مورد غفلت اساسى 
قرار گرفته است. به عنوان مثال، اگر بین نظام 
پرداخت و نظام ارزیابى ارتباط وثیق و موثرى 
برقرار نباشــد، انتظار ارتقــاى کارایى نیروى 

انسانى انتظار واقع بینانه اى نیست.
همیــن اســتدلال را مى تــوان بــه دیگر 
اهداف مهم تحول در نظــام ادارى ازجمله در 
کاهش تصدى ها و انحصــارات، رقابتى کردن 
فعالیت هــاى خدماتى و اقتصــادى دولت و 
تمرکززدایى از اداره امــور و تقویت اختیارات 
مناطق و همچنین توســعه دولت الکترونیک 
هم بســط داد. روش هایى کــه تاکنون مورد 
اســتفاده قرار گرفته اســت، ما را بــه نتایج 
گذشته رهنمون مى شــوند و براى دستیابى 
به نتایجى متفــاوت نیازمند نگرشــى کاملا 
متفاوت به ایــن اصلاحات هســتیم. اهتمام 
به ایــن زمینه ها در همگرایــى کامل دولت و 

مجلس میسر خواهد بود.
 

 | ایمیل گروه سیاسى: www.shahrvand-newspaper.ir  |  siasi@shahrvand-newspaper.irچهارشنبه 15 شهریور 1396 | سال پنجم | شماره 21217
سياست

خبر

ادامه از صفحه یک

پايان صفحه بندی:شروع صفحه بندی: زمان صفحه بندی:۱۹/۳۰- ۱۹/۰۰

رنا
  ای

س:
عک

  

جبهه مردمى مشکل ساختارى دارد

در مقابل احمدى نژاد خوب عمل نکردیم

مردم باید اعتماد کنند که اطلاعات شخصى آنها دست خورده نمى شود

از نگرانى هاى فرهنگى تا موضع گیرى هاى هسته اى

ایلنا| سخنگوى جبهه پیروان خط امام و رهبرى با 
تأکید بر این که جبهه پیروان همیشه منادى وحدت 
و انســجام اصولگرایان بوده اســت و به همین دلیل 
جمنا را مورد حمایت و تقویت خــود قرار داد، گفت: 
آسیب شناسى شروع شده که اگر طرح ها و تشکیلاتى 
مانند جمنا به فعالیت پرداخت، همه تشــکل هاى 
اصولگرا را تحت پوشــش قرار دهد نه این که برخى 
پیش فعال باشند یا بعضى خود را برادر بزرگتر بدانند، 
این را هرگز قبول نمى کنیم. ســیدکمال سجادى با 
بیان این که پیش از این هــم اعلام کردیم که جبهه 
مردمى مشکل ساختارى دارد و دوستان قول دادند 
مشکلات را حل کنند، افزود: با توجه به ظرفیت جبهه 

پیروان باید در میان اصولگرایان به اندازه این ظرفیت 
با آن برخورد شود نه این که احزابى که اعضاى کمى 
دارند یک مرتبه مى آیند و کارهایى را انجام مى دهند 
که بارها به آنها تذکر داده ایم. این فعال سیاسى اصولگرا 
با تأکید بر این که جبهه پیروان همیشه منادى وحدت 
و انسجام اصولگرایان بوده است و به همین دلیل جمنا 
را مورد حمایــت و تقویت خود قــرار داد، بیان کرد: 
بنابراین آسیب شناسى شروع شــده که اگر طرح ها 
و تشــکیلاتى مانند جمنا به فعالیت پرداخت، همه 
تشکل هاى اصولگرا را تحت پوشش قرار دهد نه این که 
برخى  پیش فعال باشند یا بعضى خود را برادر بزرگتر 

بدانند؛ این را هرگز قبول نمى کنیم. 

تسنیم| عباس ســلیمى نمیــن، فعال سیاسى 
اصولگرا گفت: در گذشــته برخى تندروهاى جریان 
اصلاحات بــه دنبال اعــدام افرادى مثل «هاشــم 
آغاجرى» بودند و امروز همان ها دنبال این هســتند 
که میرحســین موســوى یا مهدى کروبــى اعدام 
شــوند. تاجزاده دنبال این نیســت که مسأله را حل 
کرده و شــرایط حصر را منتفى کند. منافع او حکم 
مى کند که این مســأله را حادتر از شرایط کنونى آن 
کند. درحالى که یک نفر مصلح چــه اصلاح طلب و 
چه اصولگرا، به دنبال حل این مســأله است. او ادامه 
داد: کســانى که در اصولگرایان بر طبل تلافى جویى 
مى کوبند، تعداد زیادى نیستند اما موثرند و مى توانند 
جریان ساز باشــند و صدایشان شــفاف و پرتلاطم 
یا پرنهیب اســت. البته من قبول نــدارم که کلیت 
اصولگرایان چنین اعتقادى دارند، شــاید بسیارى از 
اصولگرایان معتقدند آنچه مراجع قضائى در این زمینه 
تصمیم گرفتند، نشان از سیاست نظام است. اگر نظام 
تصمیم به محاکمه این افراد داشت، با کسى تعارف 
نمى کرد. در این قضیه محاکمه مى توانست انجام شود 

اما نظام مانند این آقایان محدود نگاه نمى کند و معتقد 
نیست که اگر تو یک سیلى زدى، من هم حتما باید 
به تو یک ســیلى بزنم، بلکه هدف نظام این است که 
اگر تو یک سیلى به منافع جامعه زدى، منافع جامعه 
باید از طریق خود مردم دوباره احیا شود. هدف نظام 
بسیار هوشــمندانه و عاقلانه اســت. سلیمى نمین 
گفت: من این حرف را قبــول ندارم که ما در مواجهه  
با برخى تندروى هاى آقاى احمدى نژاد کاملا خوب 
عمل کردیم. بله، اصولگرایانى داشــتیم که از ابتداى 
تندروى هاى آقاى احمدى نژاد با آن مقابله کردند اما 
چقدر از ظرفیت اصولگرایان پشت سر آنها قرار گرفت؟ 
ما زمانى براى مقابله با تندروى هاى آقاى احمدى نژاد 
به صحنه آمدیم که تندروى هاى ایشان متوجه ارکان 
اصلى نظام شد وگرنه قبل از آن چندان با تندروى هاى 
وى مقابله نکردیم. حتى اگر برخى از نیروهاى برجسته 
اصولگرا با فردمحورى هاى احمدى نژاد مقابله کردند، 
مورد حمایت قرار نگرفتند. مثــلا فردى مانند آقاى 
توکلى را در برخى مواقع، به دلیل مقابله جدى و اصولى 

با آقاى احمدى نژاد کنار گذاشتیم. 

جماران| یادگار گرامى امام با تأکید بر این که 
اینترنت و فضاى وب لازمه قهرى روزگار ماست 
و واقعیت آن را بایــد بپذیریم، گفت: بزرگترین 
انتفاع فضاى آزاد اطلاعات، مقابله با فساد است 
که در جامعه مــا مورد تأکیــد رهبرى معظم 
انقلاب و تمام مســئولان است. حجت الاسلام 
سید حســن خمینى در دیدار وزیر، معاونان و 
کارکنان وزارت ارتباطات و فناورى عنوان کرد: 
مى توانستیم زیرســاخت هاى ارتباطات را در 
داخل داشته باشــیم و هنوز هم مى توانیم، اما 
براى به دســت آوردن آن باید سماجت و سعه 
صدر داشته باشیم. وى با بیان این که راه مقابله با 

فساد، به دست آوردن توجه افکار عمومى است، 
گفت: از درس هاى بســیار بزرگ امام، اعتماد 
به فهم مردم اســت. ممکن است در کوتاه مدت 
مردم اشــتباه کنند اما به خرد جمعى و بالاتر 
از آن به لطف خــدا اعتماد کنیــم. مردم به 
مجموعه هاى خدماتى باید اعتماد و احساس 
کنند به اطلاعات شــخصى آنها دست خورده 
نمى شــود و این عرصه پاسدار حرمت هاست. 
سیدحســن خمینى تأکید کــرد: مردم باید 
احســاس کنند با کمترین هزینه به این فضا 
دسترســى دارند. جوانگرایى در این عرصه، 

بجا ترین جوان گرایى در کشور است.

نامه نیوز| ســالک، ذوالنــورى و پژمان فر 
روش سیاســى خود را دارند، هم مى خواهند 
در مقابل اعتدالیون و اصلاح طلبانى بایستند 
که حالا دیگــر در حاکمیت حضــور پررنگ 
دارند و هم صداى بلنــد روحانیون در مجلس 
باشند. سبک فعالیت سالک در مجلس شوراى 
اســلامى به اصولگرایان کلاســیک نزدیک 
است. هر چه باشــد او عضو جامعه روحانیت 
مبارز اســت و مدتى هم ســخنگوى آن بوده 
است. براى همین است که ابایى ندارد در یک 
مصاحبه رسمى بگوید که عملکرد محمدجواد 
ظریف در مقام وزارت امور خارجه موفق بوده 
اما از آن طرف به بهانه ماجراى هشتم شهریور، 
باز هم پرونده انفجار نخست وزیرى را باز کند 
و از این جهت گریزى به مسأله وقایع  سال 88 
بزند و بگوید «سران فتنه اگر محاکمه شوند، 
شرایط دیگرى براى آنها رقم مى خورد. دیگر 
روحانى فعــال اصولگراى مجلــس، مجتبى 
ذوالنورى اســت. ذوالنورى اصل کار خود در 

مجلس شوراى اسلامى را در کمیته هسته اى 
انجــام مى دهد. او رئیس این کمیته اســت و 
هرچند کــه اقدام عملى بــراى مقابله با روند 
فعلى هسته اى در کشور از دست او برنمى آید 
اما به هرحال اظهارنظرهایش در رده یک مقام 
نیمه رسمى از ایران شــنیده مى شود. نصراالله 
پژمان فر، نماینده مشــهد و کلات در مجلس 
شوراى اسلامى اســت. اصل دغدغه پژمان فر 
در مجلس شوراى اسلامى حوزه فرهنگ است 
و از این رو در  ســال نخســت مجلس شوراى 
اسلامى، به ریاست کمیســیون فرهنگى هم 
رســید. با این حال این عضــو مرکزى جبهه 
پایدارى نیــز ظاهرا حرارت ســابق را ندارد و 
مثلا در یکى از آخریــن اظهارنظرها در حوزه 
مســائل فرهنگى گفته: «بخــش عمده اى از 
مسائل حوزه فرهنگ به دلیل سوءتفاهم  ایجاد 
شــده. گفت وگو و تعامل بین بخش هاى مهم 
فرهنگى کشــور موجب حصول نتایج سازنده 

است.» 

چه چیزى شانس اصلاح طلبان در انتخابات 1400 را کاهش خواهد داد؟

 نامه نیوز|  آذر منصورى، عضو شــوراى مشاوران رئیس 
دولت اصلاحات و عضو حزب اتحاد ملت، از ضرورت حرکت 
اصلاح طلبان بــر مدار مطالبه گرى ســخن گفــت و تأکید 
کرد که ایــن جریان در کنار حمایــت از روحانى باید منتقد 
منصف باشــد. این عضو حزب اتحاد ملت گفت: میانه روى و 
اعتدال بخشى از اصلاح طلبى است. البته در سال هاى گذشته 

خیلى تلاش شد که از دل اصلاح طلبى یک گفتمان و جریان 
جدید ایجاد شــود. به نظر من این تلاش بى نتیجه اى است و 
همه کنش هاى سیاسى قابل تعمیم به دو جریان اصلاح طلب 
و اصولگراســت. این که فکر کنیــم براى نرمالیزاســیون و 
قدرتمند شــدن رویکــرد اعتدالى باید گفتمــان اصلاحات 
را نفى کرد یا به حاشــیه راند، یک بحث انحرافى اســت و تا 

حدودى موجــب ریزش بدنه جریان اصلاحات مى شــود. او 
گفت: اگر مطالبه گرى قطع شــود و اصلاح طلبان چشم خود 
را بر نواقص دولت ببندند؛ شانس خود را در انتخابات 1400 
کاهش مى دهند و نخواهند توانست کاندیداى جریان خود را 
معرفى کنند. مطالبه گرى درواقع رمز موفقیت اصلاح طلبان 

در انتخابات آتى است. 

محسن حاجى میرزایى 

میز سیاست


